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ΘΕΜΑ: ΕΚΘΕΣΗ ΠΕΠΡΑΓΜΕΝΩΝ ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗΣ ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΑΡΧΙΤΕΚΤΟΝΩΝ ΕΥΡΩΠΗΣ – 
ACE στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ 
ΑΠΟ:  ΕΛΕΝΑ ΛΑΪΝΑ | ΑΡΧΙΤΕΚΤΩΝ ΜΗΧΑΝΙΚΟ ΕΜΠ – ΜΕΛΟΣ ΤΕΕ 

 
Environment and Sustainable Architecture Work Group (ESA WG)  
Έκθεση Πεπραγμένων 

Συμμετέχουσα: Λαϊνά Έλενα 

Ημερομηνία: 21-22/06/2023  

 

Στις 21-22 Ιουνίου 2023 έλαβε χώρα η διήμερη Συνεδρίαση της Ομάδας Εργασίας-Τομέας 3 

(Work Group Area-3) του Συμβουλίου Αρχιτεκτόνων της Ευρώπης (ACE) στα γραφεία του ACE, 

επί της οδού 29 rue Paul Emile Janson στις Βρυξέλλες. Η συγκεκριμένη Ομάδα Εργασίας 

ασχολείται με το ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝ & τη ΒΙΩΣΙΜΗ ΑΡΧΙΤΕΚΤΟΝΙΚΗ. 

Συμμετέχοντες της Συνεδρίασης στις Βρυξέλλες:  

 Judit KIMPIAN, Chair of the ESA WG 
 Carl BÄCKSTRAND, EB Member, Area 3 Coordinator 
 Ruth SCHAGEMANN, ACE President 
 Heiner LIPPE, BAK Germany 
 Sebastian VON OPPEN, BAK Germany 
 Frederik TENBERGE, BAK-Brussels Communication Officer 
 Elena LAINA, TCG Greece 
 Greta TRESSERA, CSCAE Spain 
 Jaspers KRAAIJEVELD, BNA Netherlands 
 Pierre OBAJTEK, ACE Senior Policy Officer 

 

Κατά τη Συνεδρίαση συζητήθηκαν θέματα που άπτονται των εξελίξεων στην Αρχιτεκτονική,  

στην Εξοικονόμηση Ενέργειας στον κτηριακό τομέα, καθώς και της Βιωσιμότητας και της 

Αειφορίας και τονίστηκε η διασύνδεσή του ACE τόσο με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, όσο και με 

το Ευρωκοινοβούλιο. 

Παράλληλα διεξήχθη και το ετήσιο forum της Εβδομάδας Ενέργειας (European Sustainable 

Energy Week 2023) που γίνεται κάθε χρόνο στις Βρυξέλλες με θέμα φέτος την : «Επιτάχυνση 

της μετάβασης στην καθαρή ενέργεια – προς χαμηλότερους λογαριασμούς και 

μεγαλύτερες δεξιότητες». 

Παρακάτω αναλύονται συνοπτικά τα θέματα που συζητήθηκαν κατά τη συνάντηση του ACE. 
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Μέρος 1: Τετάρτη 21 Ιουνίου 

Κατά την 1η ημέρα συνεδρίασης, η Judit KIMPIAN (Πρόεδρος του ESA Working Group)i και ο 

Carl BÄCKSTRAND (Μέλος του Συμβουλίου Αρχιτεκτόνων-ACE και συντονιστής του Τομέα 3), 

καλωσόρισαν τα μέλη της ομάδας και έκαναν τις απαραίτητες συστάσεις. 

Κατόπιν τα μέλη της ομάδας από κάθε χώρα ενημέρωσαν τους υπόλοιπους για τις συνεχείς 

εξελίξεις στη χώρα τους, καθώς και τις τρέχουσες προτεραιότητες των Οργανισμών μελών του 

ACE σχετικά με τη βιωσιμότητα και την εξοικονόμηση Ενέργειας στον κτηριακό τομέα.   

Σε αυτό το πλαίσιο η Greta TRESSERA από την Ισπανία, ενημέρωσε τα μέλη για το νέο 

νομοθετικό πλαίσιο σχετικά με την Αρχιτεκτονική, που ψηφίστηκε στην Ισπανία τον Ιούνιο 

του τρέχοντος έτους. Η ισπανική κυβέρνηση, σε μια προσπάθεια να ενθαρρύνει την αναβάθμιση 

του κτηριακού αποθέματος και να βελτιώσει την ενεργειακή απόδοση και την καλύτερη χρήση των 

πόρων, ενέκρινε έναν νέο νόμο που τέθηκε σε ισχύ στις 16 Ιουνίου και παρέχει -μεταξύ άλλων-

χρηματοδοτικά κίνητρα, προάγει τη δημιουργία θέσεων απασχόλησης και αναβαθμίζει την 

ποιότητα ζωής των πολιτών της σε σχέση με το κτισμένο περιβάλλον. 

Σύμφωνα με το Ισπανικό Υπουργείο Μεταφορών, Κινητικότητας και Πολεοδομικής Ανάπτυξης 

(ΜΙΤΜΑ), το σχέδιο νόμου για την ποιότητα της αρχιτεκτονικής εγκρίθηκε τελικά στις 8 Ιουνίου, 

αφού έλαβε την απόλυτη πλειοψηφία της Ολομέλειας της Γερουσίας, τερματίζοντας έτσι την 

κοινοβουλευτική του επεξεργασία με μεγάλη συναίνεση. Όπως χαρακτηριστικά αναφέρθηκε: 

«Είναι ο πρώτος νόμος του κράτους που στοχεύει στην προστασία, προώθηση και 

διάδοση της ποιότητας της αρχιτεκτονικής ως αγαθό γενικού συμφέροντος και στοχεύει 

στην προώθηση της προστασίας της αρχιτεκτονικής κληρονομιάς, στην ενθάρρυνση της 

διατήρησης, στην προώθηση της έρευνας, της καινοτομίας, της ψηφιοποίησης, της 

εκβιομηχάνισης και της δημιουργικότητας και την εφαρμογή της αρχής της ποιότητας στον 

τομέα των δημοσίων συμβάσεων, μεταξύ άλλων σκοπών». 

Αυτός ο νόμος που προωθείται από το MITMA, επί του παρόντος υπό τη διεύθυνση της υπουργού 

Raquel Sánchez Jiménez, επιδιώκει κυρίως να προωθήσει δεσμούς που ενθαρρύνουν την 

προσέγγιση της αρχιτεκτονικής με την κοινωνία. Ο Iñaqui Carnicero, Γενικός Διευθυντής του 

‘Urban Agenda and Architecture’, είχε επισημάνει προηγουμένως ότι αυτός ο νόμος έχει επίσης 

«βρει το πιο ευνοϊκό του πλαίσιο αυτή τη στιγμή, καθώς είναι ευθυγραμμισμένο με πολλές 

ευρωπαϊκές και διεθνείς πρωτοβουλίες που προωθήθηκαν πρόσφατα, όπως το Νέο Ευρωπαϊκό 

Bauhaus , τις Αστικές Ατζέντες, τη Διακήρυξη του Νταβός και το Κύμα Ανακαίνισης 

(Renovation Wave)».  
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Να σημειωθεί ότι η Ισπανία κατέχει την Προεδρία του Συμβουλίου της Ε.Ε. για το έτος 2023. 

Ακολούθησε η παρουσίαση των παρακάτω θεμάτων: 

 Διαδρομές μετάβασης στο δομημένο περιβάλλον 

 Ο ρόλος του αρχιτεκτονικού επαγγέλματος 

 Οι απαραίτητες νομοθετικές αλλαγές 

Κατόπιν έγινε μία παρουσίαση του Βασιλικού Ινστιτούτου Ολλανδών Αρχιτεκτόνων – Royal 

Institute of Dutch Architects (BNA), από τον Jaspers KRAAIJEVELD με θέμα: “BNA Value 

Cases & Assessment – From Claim to Proof”, όπου αναλύθηκαν οι θέσεις και οι αξίες του 

Ινστιτούτου ως μέσο διείσδυσης & αξιολόγησης για την ενεργειακή απόδοση των κτιρίων. Για τους 

Ολλανδούς, η Αρχιτεκτονική εκφράζεται μέσα από τεκμηριωμένες κοινωνικές, οικολογικές και 

οικονομικές αξίες, οι οποίες αναλύονται μέσα από έννοιες όπως «κλιματική 

προσαρμοστικότητα», «ενσωμάτωση του φυσικού περιβάλλοντος», «κυκλική 

βιωσιμότητα», «κοινότητα», «υγεία», «ενέργεια», «αξία ακινήτου», κ.ά. 

Κατά τη συνέχεια παρουσιάστηκε το “ACE Peer Learning Group on Architecture Awards» σε 

μία προσπάθεια προώθησης της αριστείας στην Αρχιτεκτονική, καθώς και του ρόλου των μελετών 

ανά περίπτωση (Best Practice Examples) στην υπεράσπιση και ανάδειξη του ρόλου της ACE.  

Επίσης, σχετικά με το “New European Bauhaus” παρουσιάστηκαν τα: 

 Βραβεία NEBii 2023 

 Σχέδιο Μνημονίου του ACE πάνω στο NEB  

 NEBULA project: Το έργο αυτό αποτελεί τη συνεργασία του νέου ευρωπαϊκού Bauhaus 
με το πρόγραμμα ‘Built4People’ και ουσιαστικά ξεκλειδώνει την εφαρμογή του ΝΕΒ μέσω 
τοπικών ενεργειών που έχουν εγκριθεί από το Built4People. Σκοπό έχει τη μεγιστοποίηση 
των επιπτώσεων της καινοτομίας μέσω της συνεργασίας Built4People. 

Η συνεδρίαση της 1ης ημέρας έκλεισε με συστάσεις σχετικά με το Εκτελεστικό Συμβούλιο του ACE 

και τις επερχόμενες εκλογές του Νοεμβρίου, καθώς και με το μανιφέστο για τις Ευρωεκλογές του 

2024 και την επικείμενη στήριξη του ACE στην Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν, σημερινή Πρόεδρο 

της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και ένθερμης υποστηρίκτριας των θεμάτων που προωθεί το ACE.  

 

PART 2: Thursday 22 June 

Η 2η ημέρα συνεδρίασης, ξεκίνησε με την παρουσία της Προέδρου του Συμβουλίου Αρχιτεκτόνων 

της Ευρώπης (ACE) Ruth SCHAGEMANN, η οποία ευχαρίστησε την Ομάδα Εργασίας - Work 

Group Area-3, για τη συνεισφορά της σχετικά με τις διαβουλεύσεις της Ευρωπαϊκής Οδηγίας για 
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την ενεργειακή απόδοση των κτιρίων (EPBD) στην Ε.Ε. και την αποστολή τους στους 

Οργανισμούς μέλη του Συμβουλίου και στην Ε.Ε., ενώ παράλληλα έκανε μία σύντομη αναδρομή 

της πορείας του ACE, το οποίο ήδη μετράει τρεις (3) δεκαετίες δράσης και εκπροσωπεί 625.000 

αρχιτέκτονες από 35 χώρες της Ευρώπης. Αναφέρθηκε επίσης, στον απώτερο στόχο της 

Ευρώπης ως την πρώτη «Μηδενικής Ενεργειακής Κατανάλωσης Ήπειρο μέχρι το 2050», 

στόχο τον οποίο προωθεί επιστάμενα και το ACE. 

Η Πρόεδρος Ruth SCHAGEMANN τόνισε τον σημαντικό ρόλο των αρχιτεκτόνων αναφέροντας 

συγκεκριμένα:  

“Architects are agents of change”: «Οι Αρχιτέκτονες είναι φορείς της Αλλαγής» 

 

Κατόπιν έγινε παρουσίαση και συζήτηση με τον Scott MCAULAY, Συντονιστή του 

“Anthropocene Architecture School” (tbc), ο οποίος έχει συγκεντρώσει χιλιάδες φοιτητές, 

εκπαιδευτικούς και επαγγελματίες που ασχολούνται με το δομημένο περιβάλλον, προκειμένου να 

ενημερωθούν για την αντιμετώπιση της κλιματικής έκτακτης ανάγκης. Ο αντίκτυπος αυτής της 

δουλειάς τον τοποθέτησε στην κορυφή των ‘RIBAJ Rising Stars’ του 2020 και έχει εμφανιστεί 

στον αρχιτεκτονικό τύπο διεθνώς. Ο Scott παρουσίασε το ACAN, το οποίο προκύπτει από τη 

σύμπτυξη του: Architects CAN, ένα κίνημα με μότο το “Call for Action for COP 28!” στο οποίο 

έχουν ήδη προσαρτηθεί το Ηνωμένο Βασίλειο, η Σουηδία, η Δανία, η Αυστραλία, η Ιρλανδία, κ.ά. 

Σκοπό έχει την άμεση κινητοποίηση και την επαγρύπνηση φοιτητών και επαγγελματιών του 

χώρου προς ριζικές κινήσεις ως προς την κλιματική αλλαγή. Πάνω σε αυτό το πλαίσιο, μας μίλησε 

για την «κλιματική παιδεία» και τη διασταύρωση της αρχιτεκτονικής και της κλιματικής κρίσης σε 

πανεπιστήμια και επαγγελματίες σε ολόκληρο το Ηνωμένο Βασίλειο, τον Καναδά και την 

Ολλανδία, καθώς και για τους προβληματισμούς των φοιτητών αλλά και της νέας γενιάς σχετικά 

με την επιπτώσεις της κλιματικής αλλαγής στο δομημένο περιβάλλον. 

Το λόγο στη συνέχεια πήρε ο Pierre OBAJTEK, ACE Senior Policy Officer, ο οποίος έκανε μία 

ενημέρωση πάνω στην πολιτική και τις ενέργειες του ACE, στις διαπραγματεύσεις σχετικά με την 

Ευρωπαϊκή Οδηγία για την ενεργειακή απόδοση των κτιρίων (EPBD), τις ανάγκες προώθησης 

δράσεων σε εθνικό επίπεδο, καθώς και στον Κανονισμό για τα προϊόντα δομικών κατασκευών  - 

Construction Products Regulation (CPR). 

Ακολούθησε μία παρουσίαση πάνω στο πώς μπορεί να επιτευχθεί η αλλαγή του κτηριακού 

αποθέματος, παρουσιάζοντας ένα μοντέλο μέσω του οποίου μπορεί να προωθηθεί η αλλαγή της 

κλίμακας. Μέσω της συλλογής πληροφοριών ως προς το κτηριακό απόθεμα, την ενεργοποίηση 
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των εμπλεκομένων κοινοτήτων, την ποιοτική πληροφόρηση, αλλά και πολιτικών βασισμένων σε 

σωστά δεδομένα, θα  πρέπει να σχεδιαστούν τα εθνικά σχέδια της ενεργειακής αναβάθμισης του 

κτηριακού αποθέματος, καθώς και τα πιστοποιητικά ενεργειακής αναβάθμισης (Renovation 

Passports) που θα ακολουθήσουν. To στρατηγικό όραμα και η βαθιά γνώση που θα βασίζεται 

πάνω σε σωστά τεκμηριωμένες βάσεις δεδομένων τόσο σε αστικό επίπεδο, όσο και σε κτηριακά 

δεδομένα, θα αποτελέσουν τη βάση για το σωστό και αποτελεσματικό σχεδιασμό και υλοποίηση 

ως προς τη μετάβαση σε ένα αναβαθμισμένο ενεργειακά και αισθητικά κτηριακό περιβάλλον για 

τις χώρες της Ε.Ε. 

Κατόπιν το λόγο πήρε διαδικτυακά ο Alessandro Proia από την DG ENER, ο οποίος μας 

ενημέρωσε διεξοδικά ως προς την Ευρωπαϊκή Οδηγία για την ενεργειακή απόδοση των κτιρίων 

(EPBD) και τις εξελίξεις της. Χαρακτηριστικά ανέφερε ότι τον Απρίλιο του 2024 κλείνουν οι 

διαβουλεύσεις για τη νέα νομοθεσία, δύο (2) δηλαδή περίπου μήνες πριν τις Ευρωεκλογές του 

2024. Στο πλαίσιο αυτό, θα καλεστούν όλα τα Κράτη-Μέλη να ενημερώσουν τα σχέδια τους πάνω 

στην ενεργειακή απόδοση. Συγκεκριμένα, θα πρέπει μέχρι το τέλος του 2023 να έχουν γίνει οι 

απαραίτητες συστάσεις προς τα Κράτη-Μέλη, τα οποία θα πρέπει να έχουν οριστικοποιήσει τα 

σχέδιά τους (National Climate Plans) μέχρι τις 30 Ιουνίου του 2024. Να σημειωθεί εδώ ότι το 

37% των κοινοτικών κονδυλίων που θα διατεθούν από την Ε.Ε., θα αφορούν χρηματοδοτήσεις 

για το κλίμα. 

Στο σημείο αυτό έγινε ξανά μνεία στο Νόμο που ψηφίστηκε στην Ισπανία, η οποία είναι έτοιμη να 

προωθήσει 134.000 κτήρια προς ενεργειακή και αισθητική αναβάθμιση, έχοντας παράλληλα 

διενεργήσει μία λεπτομερή καταγραφή του κτηριακού της αποθέματος μέσω μίας 

εκσυγχρονισμένης βάσης δεδομένων.  

Η συνεδρίαση της 2ης ημέρας έκλεισε με την αναφορά στη Διακήρυξη του DAVOS σχετικά με 

την ευρωπαϊκή αστική κληρονομιά. Η υιοθέτηση της Διακήρυξης, η οποία καθορίζει 

κατευθυντήριες γραμμές για πολιτικές προστασίας της αστικής κληρονομιάς μέσω της 

ανάδειξης του ρόλου του πολιτισμού, είναι σύμφωνη με τις πολιτικές της UNESCO που δηλώνουν 

ότι η διατήρηση της αστικής κληρονομιάς σε όλες τις μορφές της μπορεί να επιτευχθεί μόνο μέσω 

μιας ολιστικής προσέγγισης και επίσης πολύ σημαντική για την αρχιτεκτονική κοινότητα. Η 

Διακήρυξη προωθεί μια ολοκληρωμένη προσέγγιση στο αστικό περιβάλλον, τονίζοντας τη 

σημασία της πολιτιστικής ποικιλομορφίας και της παραδοσιακής γνώσης, και εξετάζοντας τα 

ιστορικά στρώματα μιας πόλης μαζί με τη σύγχρονη ανάπτυξη. Η Διακήρυξη του Νταβός τονίζει 

επίσης την έννοια του «Baukultur», ή της κουλτούρας που είναι μοναδική σε ένα αστικό σύνολο 
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και βάσει τούτου θέτει για πρώτη φορά τα πλαίσια για μία αισθητικά προηγμένη αντιμετώπιση και 

ανάπτυξη. 

Τέλος, έγινε μία περίληψη των δράσεων του ACE και ορίστηκε η επόμενη συνάντηση του 

Συμβουλίου μαζί με τις επερχόμενες εκλογές που προσδιορίζονται για το Νοέμβριο του 2023. 

 

Ακολούθησε απογευματινή συνεδρίαση σε άλλο κτήριο με ‘Policy Debate’ και θέμα “Architecture 

for a Just Transition” ή «Αρχιτεκτονική για μια δίκαιη μετάβαση»  και κεντρική ομιλήτρια την 

Προέδρο του Συμβουλίου Αρχιτεκτόνων της Ευρώπης (ACE) Ruth SCHAGEMANN, η οποία και 

έκλεισε τις εργασίες του Συνεδρίου.   

 

 

 

 

 

 

 

Έλενα Λαϊνά,  MEng | MSc | MBA | REV 

Αρχιτέκτων Μηχανικός Ε.Μ.Π. | Μέλος ΤΕΕ - Αρ. Μητρώου: 76450 

Πιστοποιημένη Εκτιμήτρια Ακινήτων | Ενεργειακή Επιθεωρήτρια Γ’ Τάξης  

WIP Σύμβουλοι Μηχανικοί      
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